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Poprvé se 1. máj v Brně slavil už v roce 1890

CHCEME VYBUDOVAT NOVOU SOCIALISTICKOU SPOLEČNOST!

Cílem KSČM je demokratická změna směrem k sociálně
spravedlivé společnosti – socialismu. První krok je nastolení
principu poctivé správy a neoddělitelně též sociální odpověd-
nosti státu. Je nutné především nastartovat ekonomiku a na
základě jejího růstu docílit snižování nezaměstnanosti.
Rekordní nezaměstnanost ničí životy statisíců lidí, ale také de-
vastuje veřejné finance.

KSČM odmítá zvyšování daňového břemene, vedoucí jen
k dalšímu zdražování … proto prosazuje spravedlivé rozděle-
ní daňového břemene, s motivačními účinky pro zvyšování

zaměstnanosti a vytváření vhodných podmínek pro strategic-
ké investice. Ke stabilitě veřejného pojištění by mělo přispět
zvýšení platby za státního pojištěnce.

Nadějí jsou volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu
ČR, ve kterých by občané vyjádřili svobodně a demokraticky
svou vůli po změně a zvolili si cestu ze současného politické-
ho marasmu. Proto KSČM již dnes finišuje přípravu celore-
publikového volebního programu, jakožto východiska pozi-
tivní změny ve prospěch neprivilegovaných vrstev občanů ČR.

Na Moravském náměstí se sešla téměř tisícovka členů a pří-
znivců KSČM, aby si připomněli svátek práce. První místo-
předseda ÚV KSČM Petr Šimůnek připomněl naslouchajícím
Brňanům odkaz prvního Svátku práce v roce 1889 v americ-
kém Chicagu.

»Jde o to vrátit důstojný život našim občanům, plnou pra-
covní zaměstnanost, sociální stát. Chceme budovat novou so-
cialistickou společnost. Jsme jediná parlamentní strana, která
se vydala touto cestou, ani sociální demokracie se k socialismu
nehlásí,« zdůraznil Šimůnek a doplnil: »Chceme vrátit důstoj-
nost odborům. Dnešní podmínky v práci neodpovídají potře-
bám lidí. Opět dělají dvanáctihodinové směny. Jejich zaměst-
navatelé neberou ohled na bezpečnost jejich práce, na
bezpečnost zdraví při práci. Neberou ohled na matky s malými
dětmi, na matky samoživitelky, situace je tak napjatá, že se roz-
padají rodiny a děti vyrůstají bez rodičů. To je potřeba zohled-
nit při hlasování v maratónu voleb v příštím roce!«

Na sluncem zalitém náměstí tradičně vyhrávala Moravská
kapela s kapelníkem Janem Pravdou a levicové verše předná-

šel brněnský herec Ilja Kreslík. Automobilový závodník
Oldřich Duchoň přivezl svůj závodní stroj s logy KSČM. Pří-
tomné pozdravil mj. za mladé komunisty a komisi mladých
zastupitel Jiří Hráček a člen ÚV KSČM Pavel Březa. Ten zdů-
raznil, že bez podpory komunistů v jihomoravském krajském
zastupitelstvu by byla vládnoucí ČSSD vůči svému pravicové-
mu koaličnímu partnerovi KDU-ČSL ve velmi špatném posta-
vení. Zlepšení situace by mohli zařídit voliči v nadcházejících
volbách.

Předseda brněnské organizace komunistů Ladislav Býček
vyzval připomínat mladým, že 1. máj se týká také jich, i když
v máji dávají přednost lásce před prací. Jejich dědové dávali
přednost životní existenci z práce a zábavě až následně.
Býček též poznamenal, že brněnský exministr zdravotnictví
Julínek zavedl odvody peněz z kapes občanů na nesmyslné re-
gulační poplatky. Jeho následník Heger chce zavést svým ba-
líčkem opatření totální destrukci oboru a pokles kvality zdra-
votnictví. To i sloučením dvou fakultních nemocnic v Brně.
Připravovaná stávková pohotovost zdravotníků FN u sv. Anny
o něčem svědčí… Pozastavil se nad tím, proč tak mnoho Brňa-
nů nedávno volilo Karla Schwarzenberga a jeho podporu su-

Ideově teoretická sekce MěV KSČM zve na

DISKUSNÍ ČTVRTEK,
který se uskuteční

dne 16. května 2013 od 16 hodin na MěV KSČM.

Téma: Církevní restituce a jejich důsledky
na fungování státu a institucí.
Klerikální antikomunismus.

Účast přislíbila PaedDr. Anna ŠtofanováPrvomájové oslavy 2013 v Brně. Foto © Tibor Dávid

(Dokončení na straně 2)
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Zasedal Ústřední výbor KSČM

ZÁRUKA ZMĚN – VOLEBNÍ ÚSPĚCH KSČM
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ZÁRUKA ZMĚN – VOLEBNÍ ÚSPĚCH KSČM
Jen volební úspěch KSČM bude zárukou důsledně levicových
a komplexních změn v souladu s aktuální vůlí většiny občanů
České republiky!

Je to uvedeno ve stanovisku, které přijal ÚV KSČM na svém
zasedání 23. března 2013. Zabýval se současnou politickou situa-
cí, zkušenostmi z loňských senátních a krajských voleb, způsoby
práce s mladými členy strany a sympatizanty, s mladou generací
vůbec, schválil loňské hospodaření strany, výroční finanční zprá-
vu KSČM a hospodaření strany za příští rok.

Předseda ÚV KSČM Vojtěch Filip v úvodním vystoupení
uvedl, že prvořadým úkolem je obnovení členské základny a

její akceschopnosti. Vyslovil přání, aby OV KSČM přijaly opat-
ření k přijetí nových členů odpovídající počtu ZO KSČM. Po-
děkoval těm OV a ZO KSČM, které se podílely na přijetí 838
nových členů a i letos je možno zvýšit počet nových členů a
začít je vzdělávat v tom, co je levicové východisko z krize, co je
to vědecký světový názor. Zdůraznil nutnost připravit harmo-
nogram konání VČS, okresních a krajských konferencí a kan-
didátek KSČM pro všechny volby v roce 2014. Půjde o umění
oslovit voliče!

Informace o zasedání ÚV KSČM uveřejnily Haló noviny 25.
března 2013.                                                                            Karel JANIŠ

detských Němců. Rovněž, že vedení
města Brna nedokázalo vyřešit podsta-
vec pod sochou rudoarmějce na Morav-
ském náměstí. Opravená socha je ve
skladu v Modřicích, zatímco s opravou
podstavce se nic neděje a rudoarmějec
na náměstí chybí. »Je to neschopnost
nebo úmysl? Primátor Brna sice slibuje,
že se rudoarmějec vrátí na Moravské ná-
městí v létě, ale uvidíme. Voliči to zúročí
politikům v komunálních volbách,« řekl
Býček.                                                 vž, foto did

CHCEME VYBUDOVAT…

BUĎME VE STŘEHU – NABÁDAL PŘEDSEDA KOMUNISTŮ

(Dokončení ze strany 1)

(Dokončení ze strany 1)

68. výročí osvobození metropole
Moravy 26. dubna 1945 Sovětskou
armádou si připomněli občané pietní
vzpomínkou na Česném pohřebišti
sovětské a rumunské armády a čs. od-
bojářů na Ústředním hřbitově v Brně.

Předseda Místního výboru KSČM
Brno-Královo Pole Alois Zlatníček
v hlavním projevu ozřejmil doklady
z počínání sudetských Němců v českém
pohraničí v letech 1938 a 1939, násilné
vyhánění Čechů do vnitrozemí a zabírá-
ní jejich majetku pro blaho Velkoně-
mecké říše. Hitler za to vyznamenal ješ-
tě před vznikem Protektorátu přes
1167000 sudetských Němců. Po atentá-
tu na zastupujícího říšského protektora
Reinharda Heydricha Hitler varoval
prezidenta Háchu, že pokud Češi nepo-
táhnou s Němci za jeden provaz, budou
z evropského životního prostoru vyma-
záni. Co se s nimi stane, ukázal na ob-
cích Lidice a Ležáky. Zlatníček upozor-
nil, že dnešní přepisovači historie se
snaží svalit část viny za válečné běsnění
také na Čechy.

Atašé Generálního konzulátu Ruské
federace v Brně Sergej Mitjajev objasnil,
že připomínka důsledků 2. světové či
Velké vlastenecké války má pro Rusy
zvláštní význam – skoro každá rodina
bývalého SSSR přišla o nejméně jedno-
ho člena, který přišel o život při osvobo-

zování evropských národů z fašistické
poroby. Těmto padlým patří věčná slá-
va!

Předseda brněnských komunistů La-
dislav Býček konstatoval, že se nediví, že
někteří pravicoví kandidáti na prezi-
denta ČR obhajovali sudetské Němce.
Mrzí jej však velmi, jakou podporu
v tomto pravicovém městě dostal Karel
Schwarzenberg, kdy Brno se stává pra-
vicově nebezpečné. »Jsem nesmírně
zklamán koalicí ČSSD – ODS na radni-
ci, která nebyla schopna vrátit oprave-

nou sochu Rudoarmějce od Vincence
Makovského na její původní místo na
Moravském náměstí. Možná to byl úmy-
sl, který nahrává hlasům, že by tam
‘Rudoarmějec v pozici Zastavte palbu!’
už nemusel být, aby se nedíval přes loka-
litu, kde stávala zbouraná bašta nacistů
– Německý dům. Vedení města Brna asi
nemá chuť, aby připomínka konce 2. svě-
tové války byla důstojná! Buďme ve stře-
hu,« nabádal předseda brněnské měst-
ské organizace KSČM.

Václav ŽALUD (foto autor)

NAVŠTIVTE PAMÁTNÍK TEREZÍN
V neděli 19. května pořádá Terezínská iniciativa, Židovské obce v ČR a Český

svaz bojovníků za svobodu (ČSBS) na Národním hřbitově v Terezíně tryznu,
věnovanou obětem, které zde v době 2. světové války zahynuly v nacistickém
koncentračním táboře. ČsOL a ČSBS Brno pořádá na tuto akci autobusový zá-
jezd. Zájemci se mohou přihlásit telefonicky u dr. Jana Kuxe, mob. 734 315 644,
od něhož dostanou také další pokyny týkající se místa a doby odjezdu
z a návratu do Brna. Pravděpodobný odjezd bude v 06,30 od restaurace Bohéma
(u Janáčkova divadla). Návrat do Brna ve večerních hodinách.

Rezervační poplatek činí 50 Kč na osobu.     did

Připomněli jsme si osvobození Brna
26. dubna jsme si řadou pietních aktů v místních částech a zejména na vojen-

ském pohřebišti Ústředního hřbitova připomněli nezměrné oběti vojáků Rudé
armády a Rumunské královské armády při osvobozování jižní Moravy. Jejich bojové
nasazení přineslo před 68. lety svobodu i obyvatelům Brna.     did
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KAM S TŘÍLETÝM DÍTĚTEM? BRNO CHYSTÁ OPRAVU

ZELNÉHO TRHU

BUDE V BRNĚ NOVÁ

VÁCLAVSKÁ ULICE?
UŽ SEDMÝ OPRAVENÝ DŮM V PROBLÉMOVÉ ZÓNĚ

Už sedmý komplexně opravený dříve
zchátralý pavlačový bytový dům v pro-
blémové zóně Brna zvané Bronx s desít-
kou tisíc romských obyvatel otevřeli ve
Francouzské ulici 20. Patří do jedenácti
zchátralých činžáků v brněnském Bron-
xu, na jejichž celkové bytové omlazení
přispěly evropské finanční fondy. Jde
o bytové objekty v ulicích Cejl, Bratislav-
ská, Francouzská a jejich okolí. Sedmý
čtyřpodlažní, za 41,7 milionu Kč během
jednoho roku opravený dům pochází

z roku 1882. Z původních 34 bytů zde
renovací domu vzniklo 39 bytových jed-
notek, z toho sedm nových v půdní ve-
stavbě. Objekt byl rekonstruován při
jeho obydlení. Do obsazených bytů bylo
zasahováno jen v nezbytně nutné míře.
I přes eliminování dopadů na nájemce
v co největším rozsahu (tak, aby byla
umožněna realizace stavebních úprav)
byli nájemci vystaveni značnému ome-
zení a možným rizikům, která nelze
vždy předvídat. Proto bylo umožněno

zájemcům přestěhovat
se do jiných bytů po
dobu výstavby či natr-
valo. Preventivně proti
nové devastaci bydlení
působí v nyní moder-
ním objektu domovník
a krátkodobé, obnovo-
vané nájemní smlouvy.

Z hlediska polohy
je toto problémové
území velice atraktivní,
protože navazuje na
centrum města. Ze 155
bytových domů v této
zóně vlastní 57 domů
město Brno.                 (vž)

V posledních 2-3 letech roste počet
tříletých dětí, pro něž není dostatek mís-
ta ve státních mateřských školkách. Je-
jich počet jde do tisíců. I když jednotlivé
městské části se zdarem několik desítek
míst otevírají, zájem to neuspokojuje.
Rodičům nezbývá než se poohlédnout
po soukromých školkách. Vzniknou
hned dva problémy: zjistit jejich exis-
tenci a obsah svých peněženek. Žádný
jejich úplný seznam neexistuje. Zname-
ná to informovat se na úřadě dané měst-
ské části, poradit mohou známí, kteří
již své dítě na soukromé školce mají
umístěné. Webové stránky jich uvádějí
asi třicet, další desítky miniškolek, klu-
bů či dětských skupinek vznikají z po-
třeb i ze zoufalství v pronajatých bytech
a domech po celém Brně. V ideálním
případě jim „velí“ starší bývalé učitelky
mateřských školek, ale i starší občanky,
které se kromě vlastního dítěte starají
o několik dalších, podobně do školky
nezařazených. Největší soukromou
školkou je Maceška, která od roku 2006
provozuje síť 12 miniškolek Centrum
volného času Lužánky. Až 500 dětí tříle-
tých a čtyřletých tu nachází „azyl“, ale
zájem je stále větší. Rodiče platí za kaž-
dý vstup 200 korun. Plno mají i v obřan-
ské Perličce, kde školné činí od šesti ti-
síc korun měsíčně za celodenní péči.

Rodiče připlácejí za delší provoz často
až do 18 hodin, za různé kroužky navíc,
alternativní vyučování nebo cizí jazyky.
Nejžádanější jsou školky s komunikací
s dětmi v anglickém jazyce. Státní škol-
ka přijde na tisíc korun i s jídlem, sou-
kromá od pěti tisíc nejméně. Podle Mla-
dé fronty Dnes 20. dubna 2013 se o malé
děti v Brně starají: Mateřídouška Jirás-
kova třída 29, Jaselská 15 česká třída
5600 Kč měsíčně, anglická třída 8600 Kč.
Jesle a miniškolka Skřítek Královopolská
10, Žabovřesky 9500 Kč. Vesněnka Údol-
ní 10 – 65 Kč za hodinu. Jesle a školka
Beránek Antonína Slavíka 11 – 6200 Kč.
Safírka Pavlovská 16 Kohoutovice česká
třída 4500 Kč, anglická třída 8500 Kč.
Anglická školka Ponny Krondlova 1 Ža-
bovřesky školné neuvedeno. Ředitelka
školky Perlička má pochybnosti zcela
oprávněné, pokud jde o kvalitu rychle
vznikajících školek.

Dodat lze jen to, že jde o další příklad
totálního selhání státní školské politiky:
rodiče, postarejte se o své děti, odpoví-
dáte za ně, když je máte, jak kdysi řekl
bývalý ministr vnitra z Olomouce! A až ti
dnešní ve školkách dorostou, nebude
pro ně dost míst v „optimalizovaném“
středním školství. Zavolají UŽ JE TO
TADY! TO JE ONO!

Karel JANIŠ

Hrátky pravicových politiků v Brně
pojmenovat něco, např. ulici, po býva-
lém prezidentu ČR Václavu Havlovi, ne-
budí obzvláštní nadšení občanů.

Starosta Brna-střed Libor Šťástka
(ODS) dal občanům do internetové
ankety názorů návrh pojmenovat Bis-
kupskou uličku z kopce od katedrály
Petra a Pavla na Zelný trh jménem Ulič-
ka Václava Havla. Také proto, že vede
podél Divadla Husa na provázku, kde
hrávali jeho hry. V internetové hlasová-
ní občanů zatím převážil názor tuto
uličku po V. Havlovi nepojmenovávat.

Starosta Šťástka tedy navrhl pojme-
novat po V. Havlovi bulvár v chystané
rozvojové čtvrti Jižní centrum. Předseda
klubu brněnských městských zastupite-
lů za KSČM Pavel Březa tento Šťástkův
návrh rozšířil na tiskové konferenci do-
plňovacím návrhem, že levá strana to-
hoto bulváru ponese jméno po Václavu
Havlovi a pravá strana po Václavu Klau-
sovi, s tím, že obě tyto části spojí zastře-
šující pojmenování ulice Václavská.
Dosavadní Václavská ulice v Brně pak
dostane jiný název…                                (vž)

Po velkých opravách Moravské-
ho náměstí, Joštovy a Husovy ulice
a dalších staveb v centru připravu-
je město Brno rekonstrukci vý-
znamného náměstí – Zelného trhu.
Trh se zemědělskými výpěstky je
tam už půl tisíciletí.

Rada města schválila zahájení za-
dávacího řízení na zakázku a staveb-
ní práce na Zelném trhu, které by
měly vypuknout na podzim letošní-
ho roku. Předpokládaná investice
je 52 milionů Kč. Na provedenou
rekonstrukci podzemí (kolektory)
v minulých letech navazuje závěreč-
ná rekonstrukce povrchu – zpevně-
ných ploch, vozovky a chodníků,
inženýrských sít í .  Bude obnoven
a doplněn městský mobiliář a prove-
deny sadové úpravy. Nově jsou navr-
ženy výtvarné vodní prvky před Mo-
ravským zemským muzeem, oprava
kašny Parnas a podzemní kontejnery
v ústí ulice Starobrněnské.                   (vž)
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MALÉ ZAMYŠLENÍ ALEŠE RŮČKY O INFORMOVÁNÍ(SE)

PŘÍPRAVA NA VOLBY ZAČALA!

Úvodem přijmi, milý čtenáři, dvě
kusé informace: První – koncem břez-
na se uskutečnil na městském výboru
aktiv mladých členů strany. V diskusi
zde, mimo jiné, zazněly názory, že
KSČM nekomunikuje se svými sympa-
tizanty, je uzavřená, a například, po-
kud se chce člověk stát jejím členem,
chybí kontakt.

Druhá informace – na svém dubno-
vém zasedání se městský výbor vrátil
v kontrole úkolů k projednání otázek,
týkajících se svého vlastního infor-
mačního systému. V té souvislosti
konstatoval, že za první čtvrtletí letoš-
ního roku otevřely webové stránky
MěV KSČM zhruba 3 tisíce návštěvní-
ků, 24 letošních příspěvků si zde pře-
četlo přibližně 2300 lidí a dalších 250
si přečetlo první tři čísla letošního
ročníku našeho občasníku ECHO.

Zkusil jsem se zamyslet nad těmito
konstatováními. Na jedné straně stíž-
nosti na nedostatek informací, na druhé
straně informace, že webové stránky
MěV navštíví denně zhruba 33 lidí (po-
nechme stranou, zda je to moc či málo).
Myslím, že obě tato tvrzení, ač svým
způsobem opačná, jsou pravdivá, i když
pochopitelně mají svá ale…

Pokusme se tedy tato tvrzení trošku
prozkoumat, chcete-li, podrobit je urči-
tému rozboru a najít nějaká východiska.
Tedy:

Za prvé: informací není nikdy
dost. Na druhé straně však příliš mnoho
informací způsobuje, že nemám tu in-
formaci, kterou právě potřebuji.

Za druhé: informace nemám, pro-
tože nevím, kde (jak) je získat, nebo vím,
kde (jak) je získat, ale nemám pro jejich
získání možnosti, případně to neumím.

I pokud tato, nesporně pravdivá,
tvrzení přijmu, jsem tam, kde jsem byl.
Tedy znovu a jinak: Za prvé: Chci mít
informace, být informován. Za druhé:
Pokud chci být informován, musím pro
to něco udělat – minimálně o tom něko-
mu říct. A za třetí: Pokud to někomu řek-
nu, dostanu radu: Tak pro to něco udě-
lej! Takže jsem znovu na začátku, ale už
vím, že pro získání informací mě ne-
stačí si stěžovat, že mi nikdo žádné in-
formace nedá, ale že pro jejich získání
musím sám něco udělat.

Řekněme, že tímto jsem se v podsta-
tě (i když si uvědomuji, že zdaleka ne
úplně) vypořádal s tou částí tvrzení, že
informace nejsou poskytovány, že stra-
na své členy a sympatizanty neinformu-
je, že je uzavřená. Informace pochopi-
telně existují, je však třeba vědět, kde je

získat a pro jejich získání něco dělat.
V tomto mém zamyšlení mi však nejde
o to, dát Ti, milý čtenáři, nějaký, natož
ucelený, přehled pramenů. (Mimocho-
dem, o to jsem se pokusil na těchto
stránkách v dubnovém čísle loňského
roku, kdy jsem nabídl např. přeposílání
některých pravidelných informací zpra-
covávaných mediálním úsekem ÚV –
Komentovaných informací, tedy týden-
ního přehledu domácích i zahraničních
informací, či týdenního přehledu infor-
mací z tisku. Za uplynulý rok se neo-
zval ani jediný zájemce!) Přece bych se
však o některých pramenech zmínil: Jde
pochopitelně o Haló noviny – mimo-
chodem, všimli jste si například, že po
každém zasedání výkonného výboru ÚV
zde bývá publikováno zásadní stanovis-
ko VV k aktuální politické situaci?, dále
nemohu vynechat porady předsedů, na
nichž jsou pravidelně k dispozici usne-
sení ÚV, řadu informací lze získat na
akcích pořádaných městským výborem
(porady, semináře, diskusní čtvrtky, ve-
řejná shromáždění …). Výčet pramenů
však nebude nikdy ani náhodou úplný,
pokud nezmíníme internet se všemi
jeho možnostmi, které nám dává, tedy
nejen možnosti návštěvy oficiálních we-
bových stránek jednotlivých stranických
orgánů. K vzpomenuté nabídce z loň-
ského dubna přidám ještě jednu: nabíd-
ku přeposílání vybraných osvětově-po-
litických textů levicového zaměření,
které poskytuje soukromý informační
servis docenta Ivo Látala.

Dovolím si tedy tvrdit, že pramenů je
dostatek, ne vždy si však uvědomujeme,
kde je hledat, či máme ochotu je hledat.
Ono hold bývá jednodušší říct, že strana

neinformuje. Pokud chceme být infor-
mováni, a nabyté informace následně
předávat dál, je tedy v prvé řadě mít
k tomu chuť a pochopitelně si k tomu
najít čas. Chápu, že jsou určitá omezení,
například ne každý umí zacházet s počíta-
čem, ne každý ho má. Ale když se chce,
i tato omezení lze bourat. Jako příklad
bych uvedl, že Městský výbor pořádá již
několik let zcela zdarma kurzy práce na
počítači (mimochodem zájem o ně rov-
něž není nijak velký). Počítače k bezplat-
nému použití jsou k dispozici např. ve
veřejných knihovnách, rovněž v senior-
centrech, stačí si jen vyřídit seniorpas (což
nám zabere zhruba jednu minutu). Nebo
je třeba „otravovat“ někoho, kdo počítač
a připojení na internet má.

Dovol mi, milý čtenáři, shrnout
toto mé dnešní, a dobrovolně přizná-
vám, že poněkud roztěkané, zamyšle-
ní do několika závěrů: Za prvé, tvrze-
ní,  že strana málo nebo vůbec
neinformuje můžeme odmítnout.
Můžeme jistě vést diskuse o množ-
ství,  kvalitě,  čase, dostupnosti  …
těchto informací, ale to je již téma pro
jiné zamyšlení. Za druhé, pokud mám
zájem získat informaci, musím se
v tom sám osobně nějakým způso-
bem angažovat, musím tomu i něco
obětovat (přinejmenším čas). A třetí
snad nejdůležitější závěr: Nejen, že je
naší vnitřní potřebou informace
získávat, ale o získané informace se
musíme dělit s ostatními, diskuto-
vat o jejich obsahu, využívat je ve
své každodenní konkrétní stranické
práci uvnitř strany i na veřejnosti,
prostě musíme mluvit s lidmi po-
třebně argumentačně vyzbrojeni.

Nejinak, než přípravou zejména na komunální volby, lze charakterizovat
1. aktiv mladých členů strany, který se uskutečnil na sklonku března. Účast 16
členů do 40 let lze hodnotit jako dobrou, neboť se dostavila takřka polovina po-
zvaných. Ve zhruba dvouhodinovém setkání, které řídil Aleš Růčka vystoupil člen
ÚV KSČM a dlouholetý komunální zastupitel Pavel Březa, který sdělil informace
z ÚV a vyzval mladé komunisty, aby se, pokud disponují specifickými znalostmi
z různých oborů, zapojili do odborného zázemí KV KSČ. Připomněl také, že je třeba
zvyšovat zajímavost a efektivitu webových stránek KSČM. A. Růčka konstatoval, že
hlavním úkolem pro příští rok je příprava na čtvery volby (komunální – do ZMČ
a ZMB, krajské a parlamentní). Vše ostatní, včetně VČS, je jen prostředkem k napl-
nění tohoto úkolu. Mladé členy požádal, aby se jednak maximálně angažovali na
kandidátkách, ale také, aby aktivně vyhledávali vhodné sympatizanty ve svém okolí.
Je totiž nutno naplnit 60 míst na kandidátce do ZMB a cca desetinásobek do všech
ZMČ. Poznamenal také, že letos se uskuteční další tři aktivy. Jiří Hráček, který vede
komisi mládeže MěV konstatoval, že mladí by si sami měli říct, co a jak chtějí a co
potřebují. Tibor Dávid informoval o některých aktuálně pořádaných akcích a ze-
jména potrhl důležitost elektronických i psaných sdělovacích prostředků. Vyzval
přítomné, aby sami také psali.                                                                                                                                     did



ECHO  str. 5

NÁZORY KOMUNISTŮ NA KAPITALISTICKÉ PROBLÉMY ŠKOLSTVÍ

NA 600 NOVÝCH PRACOVNÍCH MÍST
V JIHOMORAVSKÉM KRAJI

K ODLIŠNOSTI POLITIKY ČSSD A KSČM

Nejméně 600 nových pracovních
míst pro nezaměstnané z evidence úřa-
dů práce přinese nově založená obecně
prospěšná společnost Místní sociální
služby Jihomoravského kraje. V jihomo-
ravských obcích postupně nahradí
dražší a těžkopádnější charitativní služ-
by v péči o staré a nemocné lidi.

Ředitel o.p.s. Místní sociální služby
Jihomoravského kraje František Bublan
s ředitelkou Krajské pobočky Úřadu prá-
ce Marií Cackovou řekli, že dle toho, ko-
lik se letos podaří zapojit do projektu
lidí, má tato o.p.s. letos k dispozici na
činnost padesát či více milionů Kč z roz-
počtu pracovního úřadu. Výběrem
z evidence ÚP už prošlo úvodních 10 ne-
zaměstnaných, kteří nyní dostávají in-
tenzivní školení a praktický výcvik k od-
borné zdatnosti v profesi pečovatel pro
potřebné. Tito zaškolovaní a stovky dal-
ších se budou starat o staré a nemocné
ve všech jihomoravských okresech v je-
jich domácnostech i ve společných za-
řízeních. Dle ředitele Bublana tito kan-
didáti na dotovaná společensky účelová
pracovní místa procházejí doškolová-
ním na používání moderních technolo-
gií i v důslednosti výkonu a spolehlivos-
ti v budoucím zaměstnání se smlouvou
na dobu neurčitou. Už proto, že v Jiho-
moravském kraji je 36000 osob, které
pobírají příspěvky na sociální péči. Na-
příště mají být tyto příspěvky adresné

a dostávat se mají přímo k potřebnému.
Zatím tyto peníze naopak končí větši-
nou jako vylepšení rodinného rozpočtu.

Společnost Místní sociální služby
Jihomoravského kraje s úřadem práce
zavádějí také nanejvýš potřebné pora-
denství pro seniory. Ti totiž často nevě-
dí, na co mají právo a proto ani nežádají
o sociální peněžní příspěvky v těžké ži-
votní situaci, např. propadnou-li se do
tzv. dluhové pasti.                                                   vž

Komunistický způsob řešení kapitalistických problémů
ve školství ČR byl obsahem dubnového veřejného setkání
občanů se členkou školského výboru Poslanecké sněmov-
ny Parlamentu ČR Martou Semelovou (KSČM) na brněn-
ském Moravském náměstí.

Svým voličům a ostatním naslouchajícím se na náměstí
zpovídali ze školských problémů i zastupitelé za KSČM – čle-
nové školských komisí samospráv Jihomoravského kraje
i města Brna. Poslankyně Semelová zdůraznila, že školství po-
třebuje především stabilitu. Od roku 1989 se v resortu vystří-
dalo 15 ministrů, z nichž každý zavedl své novinky – a souhrn-
ný výsledek nyní vidíme v praxi. Komunisté v obcích
a městech podporují obnovu zrušených nebo výstavbu no-
vých mateřských škol. Rovněž srovnatelnost či sjednocení
obsahu výuky základních škol, aby žák a rodina po přestěho-
vání neměli problém se školou, na které učí něco naprosto ji-
ného, než v dosavadní ZŠ. Podporu dávají komunisté i obno-
vě v období novodobého kapitalizmu zrušeného učňovského
a technického školství, aby se na pracovní trh opět dostávali
noví mladí absolventi učňovských a technických škol. Velkou
podporu přitom očekávají levicoví poslanci od komunistic-
kých zastupitelů a členů školských komisí v krajích.

»Spolupráci s kraji poslanci za KSČM očekávají už proto, že
kvalita vzdělávání v ČR prudce poklesla. Je to i tím, že se dala

nadměrná podpora gymnáziím, včetně víceletých, čímž takřka
každý absolvent ZŠ dnes může mít maturitu a vysokoškolský
diplom, avšak se sníženou kvalitou studia. Ve školství se musí
napravovat mnoho věcí,« uvedla poslankyně Semelová a po-
kračovala: »Například s kolegyní Marií Nedvědovou jsme před-
ložily návrh změny financování soukromého školství. Myslíme
si, že když nejsou peníze na veřejné školy, neměli bychom fi-
nancovat duplicitní školy, které odebírají žáky či studenty z ve-
řejného školství,« řekla Semelová.

Předseda klubu komunistických zastupitelů Jihomoravské-
ho kraje Stanislav Navrkal mimo shromáždění poznamenal,
že na škodu věci je, že poslanci a krajští zastupitelé či členové
krajské komise zabývající se školstvím tuto problematiku re-
sortu zatím vzájemně nekomunikují. Nepředávající si poznat-
ky o tom, co potřebuje školská praxe v terénu a naopak co kdo
chystá prosadit do školských zákonů a jak ještě lze právní nor-
mu pro potřeby praxe zlepšit. Poslankyně Semelová podotkla,
že když se projednávají návrhy zákonů, osobně obvolává lidi
z praxe v Praze či jinde, co tomu říkají, co potřebují. Sedma-
dvacátého dubna bylo společné jednání krajských zastupitelů
ve školství s pracovníky ÚV KSČM. Komunistická odborná
sekce školství se schází každý měsíc, z jihu Moravy v ní zdatně
pracují Brňané – Anna Štofanová a Vladimír Šaur, zástupci
kraje v sekci školství však dosud nejsou.                                                    (vž)

V prohlášení Jiřího Paroubka k vy-
stoupení prezidenta M. Zemana na
nedávno proběhlém sjezdu ČSSD,
zveřejněném dne 17. 3. 2013 pod ná-
zvem „Udusí přátelské objetí M. Zema-
na sociální demokracii?“, sám autor
jako jeden z dalších „odhozených“
předsedů této strany mimo jiné uvádí
i velmi podstatnou informaci k proble-
matice vzájemného vztahu těchto na-
šich parlamentních levicových stran.
Dovolte mi ji ocitovat: „...v období mé
vlády (2005 - 2006) byla ve sněmovně
prohlasována naprostá většina z legis-
lativních záměrů ČSSD, až na majet-
ková přiznání (zvýraznil D.B.). V na-
prosté většině tato hlasování proběhla
s podporou komunistů“.

Ano, právě tato jasná shoda v levi-
cové podpoře všech záměrů ve pro-

spěch prostých a poctivě pracujících
občanů, kteří svou prací vytvářejí du-
chovní i materiální hodnoty (zaměst-
nanců, drobných živnostníků apod.)
na jedné straně a jednoznačný vztah
k majetku a jeho společensky spraved-
livému (nikoliv jen zákonnému) naby-
tí na straně druhé, představují jedno-
značné mantinely ve faktické (nejen
parlamentní) politice našich dvou
stran. Osobně překonání mantry sou-
kromého vlastnictví jako nejefektiv-
nější a nenahraditelné formy považuji
za jeden ze zásadních rozdílů v celko-
vé ideologii spíše středolevé a s reži-
mem konformní ČSSD oproti jasně
(radikálně) levicové KSČM, progra-
mově překonávající současný neolibe-
rální kapitalistický systém.

Dan Borecký
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ČESKOSLOVENSKÉ LEGIE V RUSKU
Čs. legie byly dobrovolnické vojenské jednotky Čechů

a Slováků za 1. světové války, utvořené z iniciativy čs. zahra-
ničního odboje ve státech Dohody a bojující po boku dohodo-
vých armád proti Rakousku-Uhersku a Německu. Legie byly
vytvořeny na jaře 1917 v Rusku, v prosinci 1917 ve Francii
a v dubnu 1918 v Itálii. Jejich základem byli čeští a slovenští
zajatci a čeští a slovenští krajané. Nejpočetnější byly čs. legie
v Rusku a na ně byl zaměřen diskusní čtvrtek 18. 4. 2013.

Úvodní slovo přednesl JUDr. Jan Kux, člen republikového
výboru Čs. obce legionářské. Potvrdilo se, že je to téma žáda-
né, téma opomíjené.

Čs. legie se po VŘSR postavily na protisovětskou pozici
(známá je např. osobnost českého generála R. Gajdy /1892-
1948/ – jeden z velitelů čs. legií a přední organizátor jejich in-
tervence proti sovětské moci. 1918-19 působil se souhlasem
čs. vlády v sibiřské armádě A. V. Kolčaka. 1920 se vrátil do
ČSR). Řada legionářů se však s postojem velení rozešla a od-
mítla se účastnit protisovětského intervenčního tažení. Tak
vznikly po VŘSR oddíly čs. rudoarmějců bojujících po boku
Rudé armády (zde za připomenutí stojí Jaroslav Hašek, který
1. světovou válku prošel jako voják rakouské armády, zajatec,
legionář a nakonec jako politický pracovník Rudé armády).

V létě 1918 byly legie staženy z fronty. 1919-20 se postupně
přesouvaly po sibiřské magistrále do Vladivostoku. V únoru
1920 bylo uzavřeno příměří, legie byly naloděny a přepraveny
do ČSR. 2. 9. 1920 odplula poslední loď z Vladivostoku
k domovu.

Čs. legie se zúčastnily mnoha bojů na různých frontách.
Dost legionářů padlo, dost zůstalo nezvěstných (zůstali v Rus-
ku) a naopak dost si jich přivezlo domů z Ruska svoje ženy
(viz J. Hašek).

Přednášející se zúčastnil tří studijních zájezdů (v době
2008-2011) se zaměřením na sledování cest našich legií, tzn.
jejich ubytování, bojů, padlých. Zajímala je muzea, památní-
ky a také jednotlivé i hromadné hroby. Je jich hodně, udržo-
vání různé. Je zde dluh našeho státu, zastupitelských úřadů.
Zapomíná se, že je to součást našich dějin, naší minulosti, kte-
rá si zaslouží větší péči, větší pozornost než dosud má.

Čechoslováci byli a jsou stále v Rusku oblíbeni. Důkazem
je také, že návštěvníci si nemuseli předem stanovovat pevné
časové termíny (kdy, kde budou), hostitelé jim vždy vyšli
vstříc, vyhověli jejich požadavkům.

Už v roce 1972 při jedné své cestě do Moskvy prezident
L. Svoboda si tajně zajel do Vladivostoku, aby navštívil hřbi-
tov, kde jsou pohřbeni naši padlí legionáři a kasárna, v kte-
rých naši byli ubytováni.

V době 1. světové války T. G. Masaryk měl na paměti, že
když má vzniknout samostatný čs. stát, tak je třeba mít: své
území, státní moc a svoji armádu. Do toho zapadá 1. význam-
ná bitva čs. legií v Rusku, bitva u Zborova (2. 7. 1917). Proved-
la ji čs. úderná brigáda, bojující po boku ruské armády proti
centrálním mocnostem. Byl proveden úspěšný průlom ra-
kousko-uherské fronty do hloubky 2-5 km. Ohlas tohoto prv-
ního vystoupení čs. legií u vlád dohodových mocností podpo-
řil mezinárodně politické postavení čs. zahraničního odboje
za 1. světové války. Není bez zajímavosti, že v této bitvě bojo-
vali proti sobě dva naši budoucí prezidenti. K. Gottwald na
straně Rakouska a na opačné L. Svoboda.

Ve Zborově je  muzeum zborovské bitvy,  ale  bitvy
z r. 1649, kdy Ukrajinci za pomoci Kozáků porazili Poláky.
Svoje místo tam mají také naši legionáři. V polovině deva-
desátých let tam byl na návštěvě prezident V. Havel. Zane-
chal hodně slibů, které později zapomněl plnit. Až v r. 2011
naši legionáři při návštěvě udělili řediteli muzea medaili le-
gionářů. To bylo první a jediné ocenění, které se jim od nás
dostalo.

 JUDr. Jan Kux

Jednalo se o studijní pobyt po 90 letech. Jaké dnes Rusko je?
Časy, kdy se maso v řeznictví balilo do novin, jsou nená-

vratně pryč. V každé vesnici dostanete české pivo, které je tam
levnější než v ČR. Je tam pořádek. Putin totiž neuvolil otěže
všemu najednou, zatímco my u nás ano. Rusko má stále velké
ekonomické možnosti a využívá je. Bylo zde vzpomenuto si-
biřské magistrály. Dnes to představuje tříkolejnou trať s ne-
přetržitým provozem po všech třech tratích. Rychlíky staví
pouze ve velkých městech vzdálených od sebe několik set km.
Zkrátka my v ČR nemáme objektivní informace o současném
Rusku.

Bylo by možné ještě dlouho pokračovat. Byl to přínosný
diskusní čtvrtek. Snad stejně úspěšný bude i příští, který se
bude konat 16. 5. 2014 v 16 hodin na téma církevní restituce
a jejich dopad na naši společnost.                            Josef VONDRÁK

NEJSTARŠÍ ODBOJÁŘ
Den po stopátých narozeninách nejstaršího vojáka re-

publiky a také nejstaršího komunisty Stanislava Spáčila
přijeli do Křenovic na Vyškovsku blahopřát ředitelka úřadu
Jihomoravského kraje Věra Vojáčková, ředitel Krajského vo-
jenského velitelství plk. Luděk Lacina, zástupce rektora Uni-
verzity obrany plk. Josef Trojan, velitel VA Vyškov plk. Ján Ko-
žiak, početní představitelé Československé obce legionářské,
Českého svazu bojovníků za svobody i starosta obce Jaromír
Konečný.

Následovali tak delegaci KV KSČM a Klubu českého pohra-
ničí, která přála přesně v den narozenin. Vedle gratulací, věc-
ných darů a také dvou medailí jubilantovi zahrála k dobré po-
hodě malá muzika VUS Ondráš z Brna. Stanislav Spáčil se za
2. světové války na Brněnsku a Zlínsku podílel na distribuci
odbojových tiskovin a sabotážích v německém zbrojním prů-
myslu.                                                                 Text a foto: Tibor Dávid
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KAREL MARX 1818 - 1883

PSAL SE ROK 1993

VÁCLAV KLAUS JAKO PREZIDENT V ČÍSLECH

Rodák z porýnského Trevíru 5. května 1818, absolvent stu-
dia gymnázia v rodišti, práv, historie a filozofie na univerzi-
tách v Bonnu a v Berlíně s dizertační prací o rozdílu mezi pří-
rodními filozofiemi Démokrita a Epikura, redaktor
Rheinische Zeitung, autor spisů Svatá rodina (1845), Němec-
ká ideologie (1845-6), stěžejního díla Kapitál (1. díl 1867, další
díly podle Marxova rukopisu vydal po Marxově smrti Bedřich
Engels), dále Občanská válka ve Francii (1871) a Kritika Go-
thajského programu (1875) s předpovědí dvou fází komunis-
tické společnosti.

Po smrti Karla Marxe vyšly jeho knihy znovu v několika vy-
dáních s předmluvami nejbližšího spolupracovníka a spolu-
autora některých Marxových prací Bedřicha Engelse. V ději-
nách společenských věd se ustálil pojem MARXISMUS jako
ucelený systém dialektického a historického materialismu,
politické ekonomie a vědeckého komunismu, jako podklad
pro poznání přírody a společnosti a jejich změny ve prospěch
dělnické třídy a ostatních pracujících, jako návod k činnosti
mezinárodního dělnického a komunistického hnutí.

Teorii s praxí spojil Marx společně s Engelsem v tajném ně-
meckém spolku Svaz komunistů, pro který zpracovali a vydali
Manifest komunistické strany (1848) a po rozpuštění spolku
je Marxovo působení spojeno se vznikem a existencí Meziná-
rodního dělnického sdružení – I. internacionálou (1864-1876),
pro něž vypracoval Inaugurální adresu. Šlo o navázání a roz-
víjení spolupráce dělnických organizací jednotlivých zemí na
základě proletářského internacionalismu.

I. internacionála inspirovala vznik sociálně demokratic-
kých stran v Německu (1869), v Rakousku (1874), u nás (1878)
a postupně v dalších zemích. Vznikly jako strany marxistické-
ho zaměření, stačí si přečíst články J. B. Pecky, L. Zápotocké-
ho, J. Hybeše i P. Krkošky v tehdejším dělnickém tisku uveřej-
ňované, dnes jsou k dispozici ve sbornících.

Zrcadlo, které Marx vystavil kapitalismu, bylo mnohokrát
„rozbito“ a dáno na „smetiště dějin“. Ale marné to počínání,
v dnešní celkové krizi kapitalismu se mnozí ekonomové ve
světě vrací k Marxovým rozborům a potvrzují jejich platnost.
Jen našim mediokratům to nějak nedochází.             Karel JANIŠ

Echo vycházelo ve 2. ročníku v celko-
vém počtu 23 čísel s několika přílohami
za 5 Kč. Na 60 informací, zpráv, projevů,
článků se týkalo městské konference
KSČM, 2. sjezdu KSČM, projevů M. Gre-
beníčka, Z. Klanici, J. Kůty na celoměst-
ských veřejných shromážděních o teh-
dejší situace v naší společnosti
i v KSČM, kdy šlo o její další existenci
buď podle představ různých jejich „re-
formátorů“ nebo navzdory jim. Nechy-
běly ani hlasy „zdola“ v podobě zkuše-
ností z činnosti ZO KSČM. Číst tyto
materiály po 20 letech je velmi zajíma-
vé, odrážejí tehdejší dění ve straně v ce-
lostátním i brněnském měřítku.

Na 25 dalších příspěvků se zabývalo
jednáním zastupitelstev na úrovni měs-

ta Brna i jeho městských částí. Zabíraly
stejně jako příspěvky o stranické práci
často mnoho stran Echa a v tomto smys-
lu Echo plnilo úkol informovat čtenáře,
přinášet zkušenosti z obou těchto oblas-
tí a dát podnět k uveřejnění vlastních
zkušeností. O tom se dnešní redakci
může jen snít. Kolik výzev funkcioná-
řům i členům strany a zastupitelstev
bylo již vydáno – a výsledek?

Obecné problematice každodenního
života bylo věnováno téměř 50 kratších
či delších informací, zpráv, úvah. Odrá-
žela se v nich situace návratu naší země
ke kapitalismu v oblasti zaměstnanosti,
postavení rodin s dětmi, důchodců, si-
tuaci ve školství, kultuře, zdravotnictví
a v dalších oblastech. Čtenář mohl pra-

videlně luštit křížovku, číst Dialog na po-
kračování i báseň, karikaturu s kritickým
pohledem na tehdejší zárodky dnešního
Absurdistánu, Kocourkova.

Psal jsem o diskusních čtvrtcích a za-
vedl rubriku Šli před námi, články k teh-
dejším výročím Února 1948, srpna 1968,
28. října 1918, úmrtí J. V. Stalina, Kl. Got-
twalda, E. Beneše, které reagovaly ze-
jména na hodnocení novodobých padě-
latelů dějin. Svou platnost neztratily
moje stati v č. 9, 11 a 16 na téma Karel
Marx 1818-1883. Je škoda, že se nepoda-
řilo vydat 10 stran textu jako brožuru,
byla by užitečná k letošnímu 195. výročí
narození a 130. výročí úmrtí Karla Mar-
xe. O minulých dějích píši od 1. ročníku
Echa dodnes.                              Karel JANIŠ

127 ministrů 6 vlád převzalo jmenovací dekret z jeho
rukou. Rekordmanem je Cyril Svoboda – byl jmenován čty-
řikrát, Petr Nečas, Alexandr Vondra, Jiří Pospíšil a Milan
Urban třikrát.

Jmenoval 799 soudců, odmítl pro příliš mladý věk 32
čekatelů, jeden se s ním soudil, ale prezident ho nejmeno-
val ani po nařízení soudu. Byla to jedna ze žalob senátorů
proti němu.

Rozdal 229 vyznamenání – většinou na Pražském hra-
dě, poslední získal v Brně slovenský prezident Ivan Gašpa-
rovič 6. března 2013. Celkem Klaus udělil nebo propůjčil
23 Řádů Bílého lva, 49 Řádů T. G. Masaryka, 11 medailí Za
hrdinství, 146 medailí Za zásluhy.

Vracel 56 vet zákonů do Sněmovny, nejčastěji za Pa-
roubkovy vlády (20), za Topolánkovy vlády pouze 3.

2 projevy ve Sněmovně, k poslancům hovořil pouze za
Špidlovy vlády a za Nečasovy vlády. Senát navštěvoval výji-
mečně.

Udělil 142 milostí. Svého práva prominout nebo zasta-
vit trestní řízení využíval méně než jeho předchůdce. Ně-

kolikrát byl kritizován za udělení milosti nebo vyvolal roz-
pačitou reakci.

Vykonal 279 zahraničních cest, nejčastěji do USA nebo
Polska. První i poslední cesta vedla na Slovensko.

Napsal 64 knih a publikací. Letos ještě stihl vydat knihy
o své amnestii, o evropské integraci a bilanční Rok desátý.
Kniha Modrá, nikoli zelená planeta byla přeložena do
18 jazyků, u nás se prodalo téměř 22 000 výtisků.

3,8 miliard korun stál provoz Kanceláře prezidenta
republiky v době jeho působení na Pražském hradě 2003-
2013, nejvíc za Topolánkovy vlády, o 60 milionů méně za
Nečase.

21 milionů korun hrubého vydělal Klaus za 10 let. Za-
čínal se 155 000 měsíčně, po 6 letech bral 190 500 korun.
Loni klesl jeho plat o 17 000 – řekl, že škrty jsou u nás nutné,
pousmál se, že nejvíc ze všech 10,5 milionů lidí se škrtá
u prezidenta.

Údaje uveřejnila Mladá fronta Dnes 7. 3. 2013.
Karel JANIŠ
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STŘÍP
KY

PAPEŽ
SKÉ

� BENEDIKT XVI. HOVOŘIL 27. ÚNO-
RA 2013 NAPOSLED JAKO PAPEŽ.
Poděkoval všem za tak hojnou účast, byl
dojat, vidí živou církev. Poděkoval též
Stvořiteli za krásné počasí, které teď
v zimě ještě dopřává. Papežova duše
objímá celou církev rozptýlenou ve svě-
tě. Oslovil též mezi mnohými dalšími
české poutníky, poděkoval za modlitby,
které ho provázely. Když přijal službu,
ptal se Pána, proč od něho žádá tuto
službu, velkou zátěž, kterou mu dal na
bedra? Přijal ji s jistotou, že ho povede
i se všemi jeho slabostmi. Papež též uve-
dl problémy, které nyní církev prožívá.
Cítí se jako svatý Petr s apoštoly v loďce
na Galilejském jezeře. Pán daroval
mnoho slunečných dnů a jemného ván-
ku, dny bohatých úlovků, byly ale rov-
něž chvíle rozbouřených vod a protivět-
rů, jak tomu bývá v dějinách církve, kdy
se zdá, že Pán spí. Benedikt XVI. vždy
věděl, že v této loďce je Pán a nenechá ji
klesnout ke dnu, vede ji prostřednictvím
lidí, jež vybral, protože tak tomu chtěl,
toto byla a je jistota, kterou nemůže nic
zatemnit (raději nevzpomínat na dobu
schismatu – rozkolu v církvi 1378-1417,
na vládu tzv. vzdoropapežů, to Pán spal
velmi hlubokým spánkem!!). Papež
v další části katecheze řekl, že nebyl při
řízení Petrovy loďky sám, i když nese
odpovědnost jako první. Pán postavil po
jeho boku mnoho lidí, kteří mu velko-
dušně pomáhali a byli mu nablízku.
Proto poděkoval kardinálům, spolupra-
covníkům, počínaje státnímu sekretáři,
státnímu sekretariátu a celé římské ku-
rii, všem, kdo v různých oblastech slou-
ží Svatému stolci, dále církvi v Římě,
bratrům v biskupské a kněžské službě.
Vyjádřil vděčnost diplomatickému
sboru, reprezentantovi velké rodiny ná-
rodů. Řekl, že dostává listy od hlav stá-
tů, náboženských představitelů, osob-
ností světa kultury, spoustu dopisů od
prostých lidí, kteří píší jednoduše, od
srdce a projevují mu své city. Pokud jde
o abdikaci na papežský úřad, vysvětlil
znovu, že cítil ubývání sil a naléhavě
prosil Boha, aby ho osvítil svým světlem
a umožnil mu přijmout to nejsprávnější
rozhodnutí pro dobro církve. Učinil ten-
to krok při plném uvědomění si jeho zá-
važnosti a také novosti, avšak s hlubo-
kým pokojem v duši. Připomněl, že od
19. dubna 2005, kdy přijal petrovskou
službu, ztratil jakékoli soukromí, patří
vždy celé církvi, všem. Neexistuje návrat
soukromí, i když se zřekl aktivního vý-
konu služby, žádný návrat k cestování
(na Velehrad letos tedy nepřijede), k se-
tkávání, k recepcím, ke konferencím,

zůstane ve službách modlitby, na dvoře
svatého Petra. Vyslovil k přítomným pros-
bu, aby na něho vzpomínali a zejména se
modlili za kardinály povolané k důležité-
mu úkolu a za nového nástupce apoštola
Petra. (Podle znění katecheze papeže v Ka-
tolickém týdeníku č. 10 z 5. – 11. 3. 2013)
�  PAPEŽ FRANTIŠEK PŘI INAUGU-
RAČNÍ MŠI 19. BŘEZNA 2013 PŘE-
KVAPIL. Zdůraznil fakt, že nástup do pe-
trovské služby je v den svatého Josefa,
snoubence Panny Marie a patrona vše-
obecné církve, v den jmenin předchůdce,
jemuž jsou všichni nablízku modlitbou
plnou vřelosti a vděčnosti. Papež rozvedl
život a počínání svatého Josefa neobvyk-
lým způsobem, jako „ochránce“ potřeb-
ných: povolání ochraňovat se netýká
jen křesťanů, ale týká
se všech,

znamená to chránit
lidi, pečovat o ně, o každého člověka

s láskou, zvláště o staré lidi, o ty, kteří jsou
nejkřehčí a často se ocitají na periferii na-
šeho srdce, znamená to vzájemně o sebe
pečovat, v rodině, kde se manželé vzájem-
ně ochraňují, potom pečují o děti a po-
stupně pak děti začínají ochraňovat rodi-
če, znamená to upřímně prožívat
přátelství, které je jakousi vzájemně po-
skytovanou ochranou v důvěrnosti, v úctě
a dobru, nebojme se dobroty a něhy. Ži-
vot špiní nenávist, závist, pýcha, nene-
chejme doprovázet pouť po světě ve zna-
mení ničení a smrti. (Podle Katolického
týdeníku č. 13 z 26. března – 1. dubna
2013.) Ale překvapením nebyl konec.
�  PAPEŽ FRANTIŠEK VELIKONOČNÍ
POSELSTVÍ 31. BŘEZNA 2013 NETRA-
DIČNÍM ZPŮSOBEM. Požehnání Městu
a světu řekl pouze italsky, vynechal na
rozdíl od svých předchůdců pozdravy
věřícím v mnoha jazycích. Zdůraznil kon-
flikty na Blízkém východě, popřál „milo-
vané Sýrii“ politické řešení občanské vál-
ky, vyzval Palestince a Izraelce k nalezení
odvahy k jednání a urovnání dlouhole-
tých sporů. Zmínil se i o současných spo-
rech mezi oběma korejskými republikami
a o situaci v Mali. Odsoudil vyčerpávání
přírodních zdrojů. Popřál pokoj celému
lidstvu, i když je rozděleno chamtivostí
těch, co se ženou za snadnými zisky.
(Denní tisk 3. dubna 2013 jako by se styděl
uveřejnit papežovo poselství, šlo o vliv pol-
ských biskupů, podle nichž církev není cha-
ritou, ale hlasatelem evangelia pro chudé!)

�  KARDINÁL DOMINIK DUKA
O VOLBĚ PAPEŽE. Poskytl obsáhlý
rozhovor Mladé frontě Dnes 30. března
2013. V odpovědi na otázku, zda zvole-
ní papeže Františka považuje za hodně
velkou změnu oproti Benediktovi XVI.,
řekl, že Jan Pavel II. měl před sebou vel-
kou výzvu, kterou přijal: SVOBODNÝ
SVĚT A PÁD KOMUNISTICKÉ DIKTA-
TURY. Ať se to soudruhům líbí nebo ne,
tak to bylo. A tím to byl jeden z největ-
ších pontifikátů. Jan Pavel II. patřil ved-
le Reagana a Thatcherové k významným
osobnostem, které měly na pádu komu-
nismu velkou zásluhu. Papež Benedikt
XVI. byl takovým intelektuálním, teolo-
gickým spolutvůrcem pontifikátu …
ocitl se ve světě … kde jediným ideálem
se stal každoroční pětiprocentní růst
ekonomiky za každou cenu … a takové
základní hodnoty jako svoboda, odva-
ha, věrnost se zdají zbytečné. Přichází
i určitá únava, celá řada problémů,
přibývají mu roky, cítí, že svět je jiný.
I papež František má určitý věk, ale taky
má velkou zkušenost se světem jižní
polokoule. Narostly tu problémy, hlad
a bída a papež František z této oblasti
pochází a je si těchto problémů velmi
dobře vědom; třetina mladé generace
je tam bez práce a významná část mla-
dých nemá potřebné vzdělání. To jsou
určité výzvy, určitá cesta, s níž tento pa-
pež přichází. A také jasně řekl, že TO
NENÍ CESTA MARXISMU LENINISMU.
(Jasněji již papež nemohl své poslání
určit = vzít plachet tzv. teologii osvobo-
zení, snaze kněží v oblasti změnit život
chudých již v pozemském životě nejen
modlitbami!)
� FRANTIŠKOVA ŘEČ. Ivan Hoffman
v Deníku 2. 4. 2013 uvedl, že papežovo
velikonoční poselství nebylo pro zpra-
vodajce příliš atraktivní, poznamenali,
že chybělo žehnání v desítkách jazyků,
mluvilo se o prostém františkánském
duchu obřadů nového papeže, který
nápadně zmiňuje lidi chudé. A je prý tu
problém: Co bude s bohatými? Bohat-
ství je strašným břemenem a výzvou pro
teology je posoudit, zda bohatství před-
stavuje břemeno pouze pro boháče,
anebo rovněž zatěžuje církev. Paradox-
ně platí, že chudým bývá bohatá církev
k ničemu (zajímavá úvaha).
J. Hanák v Právu 2. 4. 2013 uvedl, že bu-
deme svědky boje mezi Vatikánem
a papežem chudých, na něhož by ne-
vsadil, vždy vítězí Vatikán, církev není
od toho, aby byla chudá a starala se
o pozemský život chudých, my v Česku
o tom víme své (výstižné).

kj
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aneb co přináší divadelní a hudební sezóna v květnu a červnu

Janáčkovo divadlo uvádí v premiéře
(17. V.) Mozartova Dona Giovanniho.
Není bez zajímavosti, že pražská objed-
návka na operu je spojena s Brnem.
V Redutě roku 1761 vystupoval jako he-
rec Pasquale Bonini, pozdější pražský
divadelní ředitel a podnikatel, který
objednal u Mozarta Dona Giovanniho.
Režie se ujme Bruno Berger-Gorski.
Brněnské publikum ho zná z novátor-
ského pojetí inscenace Verdiho Mac-
kbetha v roce 2009. Bude zajímavé jak se
tentokrát zhostí režijního úkolu.

Mahenovo divadlo premiéruje (30. V.)
Těsnohlídkovu a Janáčkovu Lišku Bys-
troušku. Jde o experiment inscenačního
týmu SKUTR, který působí v pražském di-
vadle La Fabrika. Půjde o činoherní insce-
naci Janáčkova libreta, navíc určenou dě-
tem. Janáček byl nejen komponista ale
i spisovatel a texty jeho fejetonů jsou vel-
mi působivé. Je otázka, jak tuto operu
z nejbrněnštějších mluvenou horáckou
verzí hanáckého dialektu, přiblíží insce-
nátoři dětem. Ústředním tématem Lišky
Bystroušky je časový oblouk koloběhu pří-
rody a lidského stárnutí, jenž se dá vyjád-
řit snad jen Janáčkovou hudbou.

Městské divadlo na Hudební scéně
premiéruje (17. V.) muzikálovou komedii
Terence McNallyho a Davida Yazbeka
Donaha ! Předlohou je stejnojmenný brit-
ský film z roku 2007. Jde o hořkou kome-
dii, odehrávající se v severoanglickém
průmyslovém městě Sheffieldu stiženém
nezaměstnaností. Parta takto postižených
mužů ze zoufalství jako pokus řešit svou
situaci zorganizuje pánskou striptýzovou
šou. Muzikál Donaha! prošel českou diva-
delní scénou a v Divadle Jiřího Myrona
v Ostravě se hrál loni v říjnu pod názvem
Hole dupy v ostravském dialektu – Holé
zadky. O to zajímavější bude brněnské po-
jetí Stano Slováka.

Divadlo Bolka Polívky uvádí (4. VI.)
Apartmá v hotelu Plaza Neila Simona.
Režisérem je Martin Stropnický, který
hraje i jednu z rolí, jeho partnerkou je
jeho životní partnerka Veronika Žilková,
jejich trucovitou dceru hraje Agáta Ha-
nychová, jejího ženicha co uvede vše do
normálních kolejí, Vincent Navrátil.
Bude zajímavé srovnat toto představení
ve hvězdném obsazení s nedávnou in-
scenací Mahenova divadla. Římské noci
Franco D´Alessandra uvidí brněnský
divák (17. VI.) v podání Simony Stašové
a Oldřicha Víznera a v režii Gregory
Abelse. Autor je Američan s italsko-ir-
skými kořeny a hra měla premiéru
v roce 2002 v New Yorku a od té doby

vítězně obchází světová jeviště. Téma-
tem je vztah amerického dramatika
Tennessee Williamse s italskou hereč-
kou Annou Magnani. V roce 2011 byla
hra součástí mezinárodních oslav 100.
výročí narození Tennessee Williamse.

Divadlo Husa na provázku reprízu-
je ( 5., 18. VI.) v rámci projektu Čapek na
Provázku slavnou hru bratří Čapků Ze
života hmyzu v režii Vladimíra Moráv-
ka. V minulém kaleidoskopu, autor
těchto řádků jinak pamětník, vzpomínal
legendární inscenaci ze začátku 70. let
20. století v režii Zdeňka Kaloče v hvězd-
ném hereckém obsazení. Současná re-
žijní interpretace Vladimíra Morávka je
excentrická stejně jako jeho předchozí
režie. Je však otázka zda ve prospěch
bratří Čapků. Herci se pohybují po stě-
nách i stropě a divákům pod nimi občas
tuhne krev nad jejich akrobatickými vý-
kony. V této hektické atmosféře a díky
hlasovému projevu herců na úrovni
mnoha decibelů, divák ztrácí přehled
o ději, a jeho proměnách. Chybí srozu-
mitelná jevištní řeč a tím pochopení
analýzy jednotlivých společenských
skupin, ať sobeckých maloměšťáků
nebo promiskuitních pseudointelektu-
álů. Lze pochybovat zda hlavně mladý
divák si hru před návštěvou představení
přečte. V druhé polovině se režijní pro-
středky zklidňují a vyznění vojenské
diktatury je působivé. Čapkové nejen
prognózovali dobu ale i budoucí režijní
prostředky a jejich hra to unesla.

Divadlo u stolu reprízuje (24. V.) hru
Eugena Ionesca Král umírá z roku 1962.
Jde jak o reakci na dobu a stav světa hro-
zící atomovým zánikem v důsledku Ka-
ribské krize tak o úvahu nad absurdnos-
tí smrti, která postiženého překvapí.

HaDivadlo reprízuje (19. V.) hru Sla-
vomira Mrozka Emigranti. Jde o slavnou
hru ze 70. let 20. století varující Poláky
před emigrací. Autor je jeden z nejslav-
nějších polských literátů a emigrant od
roku 1963. Jeho popularita v Polsku byla
taková, že vzniklo přísloví o absurditě
jakékoliv situace „To by nevymyslel ani
Mrozek.“

Buranteatr premiéruje (31. V.) na Sta-
dioně na Kounicově hru Jamese Joyce Vy-
hnanci. Jde o jednoho z nejvýznamněj-
ších autorů 20. století spolu s Marcelem
Proustem, Robertem Musilem či Virginií
Wolfovou a jeho jedinou hru.

Divadlo Radost reprízuje (29. V.) Sla-
měný klobouk Eugéna Labiche v podá-
ní Ořechovského divadla a úpravě a re-
žii Vlastimila Pešky. Na jevišti zaznívá

hanácké nářečí a pozadím děje je místo
Paříže Brno.

Divadlo Marta scéna JAMU uvede
(20. – 24. V.) Absolventský festival. Jde
o přehlídku divadelních představení le-
tošní sezóny.

Divadlo na Orlí reprízuje naposled v této
sezóně (19. V.) slavnou jednoaktovou operu
Francise Poulenca na libreto Jeana Coc-
teaua Lidský hlas. Autor hudby patří do sku-
piny skladatelů nazývané Pařížská šestka
a libretista je autor řady filmů obsazovaných
mimo jiné Jeanem Maraisem.

Mezinárodní divadelní festival Di-
vadelní svět Brno 2013 uvede (7. – 14.
VI.) pod vedením zkušeného profesio-
nála Stanislava Moši dvě programové li-
nie. Půjde o soubory z domácích scén
a zahraniční hosty z Německa, Polska
a Maďarska. Hrát se bude na deseti scé-
nách včetně Zelného trhu. Je otázka zda
finančně náročný projekt, jehož první
ročník z předchozích tří proběhl bez
valného zájmu veřejnosti, má v součas-
né době všeobecného šetření v oblasti
kultury, právo na život.

Janáčkova akademie uvede (22. V.)
ve dvoraně VUT na Antonínské, pěvec-
ké sbory Lumíra a Masarykovy universi-
ty Brno s programem složeným ze skla-
deb českých, francouzských, lotyšských
a estonských skladatelů.

Brněnská Filharmonie uvede (23.,
24. V.) v Besedním domě koncert vítězů
národního kole Eurovize 2010 a 2012.
Zazní Koncert pro fagot a orchestr Carla
Marii Webera v podání vítězky národní-
ho kola a finalistky Eurovizní soutěže
mladých hudebníků 2012- Michaely
Špačkové a Koncert pro klarinet a or-
chestr dánského skladatele Carla Niel-
sena v podání vítěze národního kola Eu-
rovizní soutěže mladých hudebníků
2010- Lukáše Dittricha.

Kino Art uvádí (18., 19., 28., 29. V.)
Velkého Gatsbyho z australsko-americ-
ké produkce roku 2013. Literární před-
lohou je román Francise Scotta Fitzge-
ralda, kde hrdinou je oběť americké
konjunktury 20. let. Vzniká otázka co
zůstane z románu v přepisu hollywood-
ských scénáristů i když herecké obsaze-
ní včetně Leonarda Di Capria slibuje di-
vácký zážitek. Černá komedie z roku
1998 Big Lebowski bratří Joela a Ethana
Coenů (23. V.) je inspirována detektiv-
kou slavného autora Americké drsné
školy Raymonda Chandlera a Vzpoura
hraček (21. IV.) Hermíny Týrlové z roku
1946 je legendární loutková komedie jak
hračky potrestaly gestapáka.                 /V/
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NAIVNÍ OBRÁZKY EVY KREJČÍ

VZNIKNE V BRNĚ ČÍNSKÉ GYMNÁZIUM?

Rajský sad
Ty jsi má celoživotní družka věrná,
moje oblíbená láskyplná herna,
jsi jak biblická Eva z žebra Adama,
která nestále jenom mne ráda má.

Jsme sami se svou láskou v lidském ráji,
kde má žena z pecna chleba krajíc krájí,
nás nikdo nevyžene z rajského to sadu,
přestože Ti denně jablko z dlaně kradu.

Tyto loupeže jsou nejkrásnějším hříchem,
v té naší ložnici, v tom koutku tichém
a já do jabloňového sadu rád se vracím
se svým nástrojem, s tím plodným, hracím.

Bohumír Pospíšil

Kavárna Anděl na Gorkého ulici hos-
tila uplynulý měsíc výstavu naivních
obrazů malířky Evy Krejčí. Autorka na
nich zobrazila pestrými barvami veselé
motivy, které vhodně navozovaly atmo-
sféru veselí, pohody a optimismu. Ne-
tradiční prosvětlený prostor kavárny
s nekuřáckým prostředím se v krátké
době jistě zařadí mezi hojně využívané
prostory pro menší autorské výstavy
a zajisté brzo budou mít návštěvníci
možnost vzhlédnout ukázky tvorby dal-
ších brněnských umělců.

B. Blažková

Chunbo Li žije v Brně a učí svůj rod-
ný jazyk v jazykové škole. V pěti letech
mu zemřel otec, matka byla nemocná,
živil se rybolovem a pěstováním zeleni-
ny. Ve škole vynikal, na gymnáziu mu šla
zejména matematika. Jako nadaný zís-
kal stipendium na vysoké škole a stal se
zemědělským inženýrem. Nejprve pěs-
toval na jižní Moravě zeleninu pro čín-
ské restaurace v Rakousku a v Němec-
ku. Po vypršení dvouleté pracovní
smlouvy odešel do Brna hledat práci
učitele čínštiny na jazykové škole Belin-
gua v Brně. Ředitelka školy Eva Bellová
váhala s jeho přijetím, protože téměř nic
česky neuměl, ale výborně anglicky. Ab-
solvoval intenzivní kurs češtiny. Má
nyní deset žáků, nejmladší holčičce je
šest let, učí je v takzvané moderní čín-
štině v 50 lekcích speciálního interaktiv-
ního programu k osvojení si základních
životních a konverzačních situací. Pro
zvládnutí obtížného písma zpracoval
speciální skripta, z nichž se žáci naučí
pravidla psaní pro každý jednotlivý
znak. K osvojení si základů čínštiny prý
stačí se učit dvě hodiny týdně jeden rok.
Se žáky mluví česky, s pokročilejšími
čínsky. Kromě učitelství působí jako tlu-
močník hlavně v automobilovém prů-
myslu. Chunbo Li má velký sen – založit
v Brně čínské gymnázium. Zatím mu

chybí peníze a odvaha poprat se s naši-
mi byrokraty. Doufá, že se mu jednou
jeho sen splní.

Ať se Číňanovi sen splní. Vždyť zájem
o Asii v Brně roste. Nedávno v hotelu
Amphone na třídě Kapitána Jaroše se
otevřel u nás jediný honorární konzulát
Laosu, konzulkou je Amphone Namma-
vong-Hotový. Zájemci o cestování do
Laosu to mají snadnější. Dodávám, že
honorární konzul, konzulka, vykonávají
svou funkci jako čestný úřad bezplatně.

Karel JANIŠ

Láskou na celý život se PhDr. Libuši
Zbořilové, která se 8. dubna zařadila
mezi sedmdesátníky, stalo divadlo.
Brněnská rodačka, žijící od dětských
let v Moravském Krumlově, vstoupila
na jeviště už v pěti letech. Dcerce notá-
ře JUDr. Františka Poloučka, který byl
principálem loutkového divadla, her-
cem i režisérem dramatického odboru
místního Sokola a předsedou městské
osvětové besedy, svěřili dětskou rolič-
ku v Langrově komedii Obrácení Fer-
dyše Pištory. Titulní roli hrál její otec.
Pohledná a talentovaná dcera nachá-
zela pak uplatnění ve školním divadel-
ním souboru, byla úspěšná na recitač-
ních soutěžích. Už jako metodička
osvětového domu ve Znojmě se stala
spoluzakladatelkou tamního amatér-
ského souboru Jihomoravského diva-
dla, v němž dva roky hrávala.

Pozoruhodný je jubilantčin trvalý zá-
jem o vzdělání. Po absolvování střední
pedagogické školy studovala při za-
městnání i na střední knihovnické ško-
le, Institutu osvěty a novinářství Univer-
zity Karlovy a doktorát získala po studiu
teatrologie na filozofické fakultě brněn-
ské univerzity. Vzdělaná a vybavená
praxí na Znojemsku se stala nejprve
metodičkou pro umělecký přednes,
loutkoherectví i amatérské divadlo na
Krajském kulturním středisku v Brně
a vzápětí vedoucí jeho celého oddělení
zájmové umělecké činnosti. Jako člen ji-
homoravské krajské rady ZUČ jsem měl
možnost bezprostředně poznat vynika-
jící organizátorské schopnosti a ency-
klopedické znalosti Libuše Zbořilové.
Rozvíjela spolupráci amatérů s profesi-
onály ve všech oborech zájmové umě-
lecké činnosti, v nichž se formovaly es-
tetické vztahy ke kulturním hodnotám
společnosti, systematickou vzdělávací
a ediční činnost, osobně vedla školení
a kurzy pro amatérské divadelníky.

Působila v porotách Jiráskova Hronova,
Wolkrova Prostějova, Národní přehlíd-
ky vesnických a zemědělských divadel-
ních souborů Krakonošův podzim ve
Vysokém nad Jizerou, Hanáckém diva-
delním máji v Němčicích nad Hanou
i Národní přehlídky ruských a sovět-
ských divadelních her ve Svitavách. Léta
byla členkou ústředního poradního
sboru pro divadlo v Ústavu pro kulturně
výchovnou činnost a dodnes se aktivně
podílí na tvorbě Databáze českého ama-
térského divadla.

Když byla začátkem devadesátých let
zrušena krajská kulturní střediska, což
nepatří mezi nejšťastnější kroky tehdej-
šího ministerstva kultury, jihomoravské
krajské metodičky ZUČ se dokázaly
uplatnit i na jiných pracovištích. Libuše
Zbořilová, vybavená zkušenostmi z pu-
blikační aktivity v různých denících i ča-
sopisech, zakotvila na dva roky v deníku
Venkov a po jeho zániku osm let, až do
odchodu do důchodu, byla redaktorkou
kulturní rubriky deníku Rovnost. Její
fundované recenze divadelních insce-
nací se těšily zájmu nejen divadelních

herců a režisérů, ale i veřejnosti. Zají-
mavý údaj nabízí Databáze českého
amatérského divadla, s níž jubilantka
dlouhodobě dodnes spolupracuje. S je-
jím jménem a příjmením je spojeno
2716 položek. Ve virtuální badatelně Di-
vadelního ústavu se k Libuši Zbořilové
váže 291 záznamů a v katalogu jeho
knihovny jeden záznam.

Bohumil HLAVÁČEK

KŘTINY LEDNÍCH MEDVÍĎAT
Křtiny ledních medvíďat navštívilo

v brněnské zoologické zahradě více než
4000 lidí. Jména vybrala veřejnost a pra-
vá medvíďata při křtu zastoupili plyšáci.
Kometu pokřtil ledovou tříští primátor
města Brna Roman Onderka a Nanuka
ředitel Městského divadla Brno Stani-
slav Moša. Celý slavnostní křest uzavře-
lo komentované krmení, při kterém si
lední medvědi ve výběhu pochutnali na
speciálních dortech.

Křest proběhl na pódiu u Beringie za
účasti zástupců HC Kometa Brno, jako
sudičky v programu zazpívaly herečky
A. Antalová, H. Holišová a I. Vaňková.    did
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BOTANIKA ZNÁMÁ A NEZNÁMÁ

HRADY A ZÁMKY OPĚT OTEVŘELY

KOMUNISTÉ SLEDOVALI NEUVĚŘITELNÉ BRNO

Státní hrady a zámky zahájily o Ve-
likonocích letošní návštěvnickou sezó-
nu. Jak stylově – na hradě Veveří infor-
movali jejich kasteláni, návštěvníci se
mohou těšit na řadu novinek. Od za-
čátku letošního roku došlo k reorgani-
zaci Národního památkového ústavu,
kdy se oddělila odborná památková
péče od péče o hrady a zámky. Územní
památková správa sídlící v Kroměříži
se tak stará o hrady a zámky Zlínské-
ho, Olomouckého, Moravskoslezského
a Jihomoravského kraje. Těch z jihu
Moravy je 24.

Mnoho z nich nabídne právě hrad
Veveří, který letos oslaví 800 let od první
zmínky v historických pramenech. Jeho
kastelán Petr Fedor uvedl, že k tomuto
výročí bude připravena speciální výsta-
va, labužníci se mohou těšit na speciál-
ní edici archivního vína s originální eti-
ketou (i cenou) a také publikaci
(budou-li na ni peníze), dětem je urče-
na výstava Draci a drakobijci. Význam-
né výročí – 555 let korunovace Jiřího
z Kunštátu a Poděbrad českým králem si
připomíná zámek Kunštát. Jeho kaste-
lán Radim Štěpán zdůraznil, že kromě
kompletně zrekonstruovaného hraběcí-
ho salónu toto jubileum připomene pu-
blikace, pamětní mince a zejména osla-
vy na Svátek řemesel. Plánovány jsou na
8. - 9. června. Hlavní sezónu na zámku
ve Vranově nad Dyjí obohatí čínské lido-
vé umění ze soukromých sbírek. Zvě-
davci, kteří zavítají na zámek Milotice se
mohou těšit na sbírku kostýmů pro ná-
vštěvníky. Letos čítá 70 obleků pro děti
a 30 pro dospělé. Červen nabídne víken-
dy otevřených zahrad. Zámek Lysice
nově nabízí výstavu o lesnictví v minu-
losti, zbrojnici a od července také výsta-
vu Piknik v zámecké zahradě. Na zámku
Lednice budou k vidění nově tři pokoje
pro guvernantky vč. dobového mobiliá-
ře. O slavný obraz P. Petra Rubense
Alegorie války bude doplněn návštěv-
nický okruh zámku Valtice. Kopie vznik-
la souběžně s originálem a oceněna je
v řádu milionů korun. V hlavní sezóně
zde přibude také výstava gobelínů.
V hlavní sezóně zde přibude také výsta-
va gobelínů. Pokojíčky pro panenky –
– historické hračky v proměnách času je
název výstavy, která je hlavním magne-
tem na návštěvníky hradu Bítov. Zane-
dbaný a velké opravy vyžadující zá-
mek v Uherčicích nabízí k prohlídce
nově dosud nepřístupnou věž a část
starého zámku. Kastelánka Eva Ště-
pánová však sází na červencový dob-
ročinný koncert na záchranu zámku

a potají doufá, že zámek bude za-
psán do seznamu nejohroženějších
kulturních památek UNESCO. Špat-
ná reklama, ale přineslo by to peníze
na opravy. Na Pernštejně podle kas-
telána Zdeňka Škrabala bude pokra-
čovat přeinstalovaná loňská výstava
Král krajiny hradů. Doplní ji sezónní
výstava dětských kočárků v sýpce.
Hlavními taháky jsou podle správce
hradu Slavnosti Pernštejnského pan-
ství, Podzim, Velkonoce a Vánoce.

Stále větší pozornost je věnována dě-
tem. Např. zámek Bučovice, jak upozor-
nila kastelánka Jana Burianková nabízí
na sklonku května speciální program
pro školní výlety. Podobně se chovají
i v Miloticích.

I v návštěvnické sezóně se bude pra-
covat na restaurování mobiliáře a sta-
vebních úpravách. V Lednici bude po-
kračovat restaurování čínské malby na
hedvábí z 18. století na šesti panelech.
Důkladnou obnovou projde i komoda
a skříň ze šlechtické jídelny ze zámku
v Kunštátu. Bučovice se mohou těšit na
zrestaurování olejomalby s výjevem
Marse a Venuše a také stavební i funkč-
ní obnovu fontány na nádvoří.

Dalo by se udělat více, podle odbor-
níků je však financování správy pa-
mátkových objektů v rámci dotace zři-
zovatele nedostatečné a nepokrývá
ani osobní náklady. Památkové objek-
ty tedy dotují všechny ostatní náklady
z vlastních výnosů!          Tibor DÁVID

Videopořad „Neuvěřitelné Brno“ pozorně sledovali na brněnské hvězdárně
a planetáriu komunističtí členové klubu Zastupitelstva města Brna a jeho měst-
ských částí. Též jejich výborů samospráv i komisí rady.

Skupina komunistických funkcionářů v čele s předsedkyní klubu Helenou
Sýkorovou patřila mezi poslední návštěvníky Velkého planetária před jeho ně-
kolikaměsíční odstávkou. To proto, aby dostalo zbrusu nový moderní projektor
hvězdné oblohy, planet či promítač komponovaných naučných pořadů o dění
ve vesmíru.

Pořad Neuvěřitelné Brno zavál návštěvníky do prehistorie města, kdy na jeho
území ještě bublala chladnoucí sopečná láva. Později, před 400 miliony lety zde bylo
mělké moře, ze kterého čněly brněnské vápencové útvary Stránské skály a vrchu
Hády, což dokládají zkameněliny mořských živočichů v těchto lokalitách devon-
ských vápenců. Pak moře ustoupilo a do Brna se opět dostalo před 150 a následně
před 16 miliony lety, kdy globální oteplování rozkolísalo tání ledu na Zemi a pohyby
hladiny světových moří. S rozvojem savců před 600 000 lety začal obývat jeskyně na
Stránské skále v Brně Člověk vzpřímený Homo erectus, poprvé využívající oheň.

Členové komunistického zastupitelského klubu se přišli rozloučit s projekč-
ním planetáriem Spacemaster firmy Carl Zeiss Jena, které je v provozu od roku
1991 a které bude na podzim tohoto roku nahrazeno digitálním projekčním sys-
témem.                                                                                                                                      (vž)

Tak zní název výstavy umístěné do 22. IX. v Mramorových sálcích Biskup-
ského dvora Moravského zemského muzea. Byla vytvořena ke 100. výročí zalo-
žení České botanické společnosti, což byla nejstarší botanická společnost
ve slovanských zemích a patří tak k našim nejstarším učeným společnostem.
Vedle veřejnosti je výstava určena pro studenty středních škol jako propagace
vysokoškolského studia přírodovědného směru. Na panelech se lze dozvědět
informace o genetice rostlin, našich rezervacích, kde máme jednu z největších
koncentrací vzácných druhů a endemitů v Evropě, o cestování rostlin včetně
invazivních druhů. Není bez zajímavosti, že léčivku šalvěj přinesli do střední
Evropy z Balkánu první Slované a o invazi nebezpečného bolševníku s lepta-
vým mlékem během 20. století ani nemluvě. K vidění je Matthioliho herbář ze
16. století i publikace Heinricha Wawry o květeně Brazílie. Tento brněnský
mlynářský synek a lékař byl účastníkem cest kolem světa pozdějšího mexické-
ho císaře Maxmiliána Habsburského a za své výzkumy a objevy nových druhů,
dostal od císaře Františka Josefa I., dnes poněkud komicky znějící šlechtický
titul, von Fernsee – z Dalekých moří. Jen škoda, že stejně jako v případě výsta-
vy k cyrilometodějskému výročí v Paláci šlechtičen menežment Moravského
zemského muzea v tiskové zprávě opět chyboval – z 820 členů České botanické
společnosti udělal 120 členů.     /V/
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Příští číslo:
uzávěrka 20. května

vyjde 13. června 2013

Naši květnoví oslavenci
V předchozím měsíci oslavili svá život-

ní jubilea s. Anna SATRAPOVÁ (78), ZO
2705, 21. 4. s. Pavel MILOTA (70),
ZO 2202, 22. 4. František NOVOTNÝ (85),
ZO 2901. Dodatečně blahopřejeme
a přejeme pevné zdraví!

1. 5. Zdeňka VOTAVOVÁ, 69 let, ZO
1505, Zdenka ŠUSTÁLOVÁ, 79 let,
ZO 2101, Václav BENEŠ, 82 let, ZO
2711, Alena WIMMEROVÁ, 77 let,
LKŽ

3. 5. Jiřina KLIMEŠOVÁ, 63 let, ZO
1101, Karel MÁCHAL, 82 let, ZO
2101

4. 5. Zdeněk SKOUMAL, 56 let, ZO 1505
5. 5. Jana HARTHOVÁ, 74 let, ZO 1101,

Eva ROSICKÁ, 78 let, ZO 2101, Jiří
MIKŠA, 83 let, ZO 0503

6. 5. Anna HŮLKOVÁ, 82 let, LKŽ, Alois
DUPAL, 85 let, ZO 2202, Alkmini
LOGOTHETI, 89 let, ZO 0502

7. 5. František SOUKAL, 60 let, ZO
3004, Karel JAHN, 83 let, ZO 0305

8. 5. Marie MATOUŠKOVÁ, 83 let, LKŽ
9. 5. Libuše MAZALOVÁ, 84 let, ZO

2708, Zdeněk PALÁSEK, 88 let, ZO
0305

10. 5. Ladislav KOUDAR, 80 let, ZO 2901,
Jana HOŠKOVÁ, 49 let, ZO 0502,
Vladimír ZELINKA, 48 let, ZO 3023

12. 5. Hana NÝČOVÁ, 59 let, ZO 0505,
Jan KORBEL, 61 let, ZO 3002, Jiří
BERAN, 60 let, ZO 1101

13. 5. Anežka JUŘÍČKOVÁ, 89 let, ZO
1511, Zdena TKADLEČKOVÁ, 82
let, ZO 0502, Danuše LUKOVÁ, 74
let, ZO 0305

14. 5. Alexandr ŠNAJDR, 85 let, ZO 0418
15. 5. Jaroslav KREJČÍ, 70 let, ZO 1101
16. 5. Drahomíra DVOŘÁKOVÁ, 80 let,

ZO 0418
17. 5. Božena STAŇOVÁ, 75 let, LKŽ, Jiří

ČÍŽEK, 70 let, ZO 2202, Jaromír
BENDA, 85 let, ZO 2711

18. 5. Karel WÁGNER, 84 let, ZO 1505
19. 5. Alois ZLATNÍČEK, 78 let, ZO 1505,

Ing. Milan HRYCIOW, 91 let, ZO
0305, Marie ONDRÁČKOVÁ, 81 let,
ZO 0305, Miroslav JANDA, 85 let,
ZO 2708

20. 5. Vladimír RÝZNER, 83 let, ZO 3013
21. 5. Monika UZLOVÁ, 49 let, ZO 1511,

Květoslava KOUDELKOVÁ, 92 let,
ZO 0305

25. 5. Jaroslav JEŽ, 83 let, ZO 2101, Ing.
Oldřich ŠMARDA, 87 let, ZO 0305

27. 5. Jan CHALOUPKA, 92 let, Z0 1508
28. 5. Marie OBROVSKÁ, 82 let, ZO 0505,

Marie CIHLÁŘOVÁ, 83 let, LKŽ

29. 5. Helena FINSTERLOVÁ, 61 let, ZO
0302

30. 5. Božena TRUČKOVÁ, 78 let, ZO
1101

31. 5. Věra KAZDOVÁ, 90 let, Z0 1101

Všem jubilantům děkují za odvede-
nou práci a pevné zdraví do dalších let
přejí ZO a MěV KSČM, LKŽ a redakce
Echa.                                                                 did

OPUSTILI NÁS…
V měsíci dubnu nás ve věku nedoži-

tých 80 let navždy opustil vášnivý mysli-
vec, člen ZO 0701 a bývalý člen MěV
KSČM soudruh Vlastimil Slavíček
z Chrlic.

Navždy jsme se také rozloučili s plk.
v. v. prof. Ing. Oldřichem Svobodou,
CSc., členem strany a Společnosti Lud-
víka Svobody, jehož život byl naplněn
ryzím vlastenectvím, vědeckou erudo-
vaností a obdivuhodným vztahem
k mládeži. Odešel ve věku 85 let. Až do
posledních chvil – jak mu to zdraví do-
volovalo usiloval o dobudování památ-
níku Bratislavsko-brněnské operace
v Křepicích.

Čest jejich památce!                               did

LEVICOVÝ KLUB ŽEN
„DOBROMYSL“ BRNO

Pořádá tradiční
MÁJOVOU VESELICI

která se koná 24. 5. 2013 v 17 hodin na
Křenové 67, 2. poschodí.

Předprodej místenky každé úterý
od 14 do 16 hodin v kantýně.

Výbor národní kultury v Brně Vás srdečně zve na akci:

„VÝLET NA OBŘANSKÁ HRADISKA“
Odborný výklad: PhDr. Vít Pospíšil
Akce se koná v pondělí 27. května 2013
(Sejdeme se v 16 hodin na konečné tramvaje č. 4 v Obřanech.
Doporučujeme pevnou obuv, deštník apod.)
Rádi Vás a Vaše přátele přivítáme.
Příští akce 17. června 2013 v 17 hodin “Letní koncert VNK” – ZUŠ Orchidea, Jana Babáka 1, Brno-Kr. Pole
Poštovní schránka:  VNK Brno, Křenová 67, PSČ 602 00;   www.vnkbrno.cz

HASIČI, KTEŘÍ UHOŘELI PŘED 11 LETY, SE DOČKALI POMNÍKU

Jihomoravská krajská rada Klubu českého pohraničí, o. s., zve na oblastní konferenci na téma:

Aktuální odkaz 95. výročí vzniku ČeskoslovenskéAktuální odkaz 95. výročí vzniku ČeskoslovenskéAktuální odkaz 95. výročí vzniku ČeskoslovenskéAktuální odkaz 95. výročí vzniku ČeskoslovenskéAktuální odkaz 95. výročí vzniku Československé
republiky a 75. výročí Mnichovského diktáturepubliky a 75. výročí Mnichovského diktáturepubliky a 75. výročí Mnichovského diktáturepubliky a 75. výročí Mnichovského diktáturepubliky a 75. výročí Mnichovského diktátu

Konference se koná v sobotu 18. května 2013 od 10 hodin v sále MěV KSČM v Brně, Křenová 67.
Program:Program:Program:Program:Program: Úvodní referát: PhDr. Karel JANIŠ

Koreferáty:
28. říjen 1918 – stálý odkaz našich novodobých dějin: prof. PhDr. Stanislava Kučerová, CSc.
Úloha čs. legií pro vzniku ČSR: JUDr. Jan Kux
20. výročí samostatné České a Slovenské republiky: PhDr. Josef Kůta, CSc.
Nezbytnost obrany historické pravdy proti snahám o lživý výklad dějin:
poslanec PČR doc. PhDr. Miroslav Grebeníček, CSc.
Diskuse - Závěr (Předpokládané ukončení ve 14 hodin.)

Svého pomníku se dočkali po 11 le-
tech profesionální hasiči David Kožus-
ký a Jaroslav Gargula, kteří uhořeli
8. ledna 2002 při záchraně životů za-
městnanců hořícího výškového objektu
naproti Hlavního nádraží ČD v Brně.

Jejich hrdinský čin dal podnět zalo-
žení národní policejní a hasičské nada-
ce, která dnes pečuje o více než 60 sirot-
ků po policistech či hasičích, kteří
zahynuli při výkonu služby a o 45 invali-
dů, kteří ve službě přišli o zdraví. Brněn-
ští hasiči Kožuský a Gargula šli zachrá-
nit v hořícím domě v patře kasina
uvězněného krupiéra. Po nečekaném
vzplanutí plynů se však nikdo z nich
z ohně ven už nedostal. Za účasti jiho-

moravského hejtmana, primátora, šéfů
hasičských institucí a odborů i pozůsta-
lých odhalili zesnulým hasičům 1. květ-
na v podvečer pomník v přízemí sou-
běžně otevíraného nového obchodního
centra Letmo. Pomník je studentská
práce Adama Krhánka z Fakulty výtvar-
ných umění VUT v Brně. Znázorňuje
dvě zmizelé postavy hasičů, vyřezané
do hmoty kvádru železného sloupu.

Nové obchodní centrum Letmo na-
hradilo po 11 letech výškový „dům hrů-
zy“. Větší část je již obsazena novými
obchody a službami potřeb všedního
dne. Veřejnosti slouží v pracovní dny od
9 do 21 hodin, o víkendu od 10 do 20
hodin. (vž)
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